
تعرفه خدمات مهندسی ساختمان باید عادلانه شود
مشاور وزیر راه با بیان تعرفه خدمات مهندسی متناسب با 
کیفیت خدمات مهندسی باید عادلانه باشد گفت: به روزرسانی 
تعرفه، باعث ارتقای کیفیت ساخت وسازها می شود. حسن 
تیزمغز در همایش جایگاه خدمات آزمایشگاهی در ارتقای 
کیفیت ساخت و ساز شهری با اشاره به برگزاری جلساتی با هیأت 
مدیره انجمن صنفی کارفرمایی خدمات آزمایشگاهی استان 
تهران، اظهار کرد: از قرار معلوم مهم ترین دغدغه مهندسان 
صنف خدمات آزمایشگاهی، اصلاح شیوه نامه صدور پروانه و 

احراز صلاحیت شرکت های خدمات آزمایشگاهی است.
وی از اعلام آمادگی وزارت راه و شهرسازی برای برگزاری 
نشست با مهندسان صنف خدمات آزمایشگاهی خبر داد و  
افرود: مهندسان باید به یک  جمع بندی درخصوص راهکارهای 
رفع مشکلات صنف خود برسند و  سپس نتیجه نهایی و موارد 
مدنظر را در اختیار مجموعه وزارت راه و شهرسازی قرار دهند 
تا تغییرات مدنظر بر اساس اجماع بین انجمن خدمات 

آزمایشگاهی و  وزارت راه و شهرسازی صورت گیرد.
کید بر اینکه تعرفه خدمات مهندسی متناسب با  وی با تا
کیفیت خدمات مهندسی باید به روزرسانی و  عادلانه باشد،  
اضافه کرد: به روزرسانی تعرفه خدمات مهندسی سبب افزایش 
ارتقای کیفیت ساخت و سازها می شود و  افرایش تعرفه ها باید 
به گونه ای باشد که هم در بردارنده رضایت مهندسان و  هم 
سازندگان باشد. وی افزایش کیفیت خدمات مهندسی و 
 کیفیت ساخت و سازها را سبب حفظ جان و  مال مردم دانست 
و  توضیح داد: خدمات بهینه مهندسی سبب افزایش عمر مفید 
کیفیت می شود که نتیجه آن  ساختمان ها و تولید واحدهای با
حفظ جان و  مال انسان هاست. مشاور وزیر راه و شهرسازی 
بیان کرد:  مهندسان در افزایش بهره وری ساختمان ها نقش 
بسیار مهمی دارند. آنها با استفاده از تخصص و دانش فنی خود، 
در برنامه ریزی، طراحی، ساخت و نظارت بر ساختمان ها، نقش 

مهمی در ارتقای کیفیت و بهره وری ساختمان ها دارند.
تیزمغز با بیان اینکه وزارت راه و شهرسازی در جهت تکالیف 
قانونی خود در جهت رفع دغدغه های مهندسان در تمامی  
زمینه ها پیشگام است، تصریح کرد: ساختمان ها سرمایه ملی 
کشور هستند. باتوجه به اینکه تولید مسکن در گرو خدمات 
مطلوب مهندسی  است، بنابراین  باید از تمام ظرفیت ها برای 

رفع دغدغه مهندسان بهره گرفت.

   نقش کمیته ژئوتکنیک در ارتقای کیفیت ساخت و سازها
 رئیس شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی ساختمان نیز 
کید بر لزوم الگوبرداری از نظام فنی اجرایی  در این همایش با تا
کشور برای تعیین تعرفه خدمات  آزمایشگاهی، گفت:  تشکیل 
کمیته ژئوتکنیک، کنترل کیفیت بتن و بازرسی جوش در شورای 
مرکزی سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور باعث ایجاد 
اجماع برای حل مشکلات صنف خدمات آزمایشگاهی و در 
جهت ارتقای کیفیت و  استحکام ساخت و ساز شهری می شود.
حمزه شکیب با اشاره به تشکیل کمیته ژئوتکنیک، کنترل 
کیفیت بتن و بازرسی جوش که متشکل از نمایندگان سراسر 
استان هاست در عین حال به تعرفه خدمات آزمایشگاهی 
اشاره کرد و  گفت: تشکیل کمیته ژئوتکنیک، کنترل کیفیت 
بتن و بازرسی جوش در شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی 
ساختمان کشور ،نقش موثری در ارتقای کیفیت ساخت و 
ساز شهری دارد . وی با بیان اینکه در وزارت راه و شهرسازی در 
خصوص تعیین تعرفه خدمات آزمایشگاهی حساسیت وجود 
دارد، ادامه داد: در حالی که افزایش سطح کیفیت خدمات 
آزمایشگاهی و واقعی شدن این خدمات قطعا نقش تعیین 
کننده ای در تعیین میزان سطح کیفیت خدمات آزمایشگاهی 
الگوبرداری تعرفه خدمات  خواهد داشت. وی خواستار 
آزمایشگاهی از فهرست بها ژئوتکنیک و مقاومت مصالح در 
نظام فنی، اجرایی شد و گفت: در زمان حاضر تعرفه خدمات 
آزمایشگاهی در نظام فنی، اجرایی مشخص است و  با توجه به 
این امر در نظام مهندسی هم می توان برای تعیین خدمات 

آزمایشگاهی از نظام فنی اجرابی الگوبرداری کرد.
وی با اشاره به نقش خدمات آزمایشگاهی ژئوتکنیک در رفتار 
لرزه ای ساختمان ها و با اشاره به برخی از زلزله های روی داده در 
قریب  به 62 سال پیش از بعد مطالعات ژئوتکنیکی، افزود: با توجه  
به اینکه ایران کشور لرزه خیزی است، ماموریت جامعه مهندسی 
در پیشگیری و کاهش حوادث جانی و  مالی ناشی از زلزله بسیار 
مهم است. در جامعه دانشگاهی ماموریت ها شامل مواردی 
نظیر مشارکت در عبور از مرزهای دانش در علوم مهندسی، ارائه 
نظریه های بنیادی و  کاربردی در علم مهندسی زلزله، فرهنگ 
سازی پیشگیری در باور مدیران، مهندسان، سرمایه گذاران و 
بهره برداران است. وی گفت: در گذشته، به رغم زلزله خیز بودن 
کشور ما خیلی درباره خدمات آزمایشگاهی صحبت نمی کردیم و 
خیلی هم برای ما مهم نبود. الان خوشبختانه  نه فقط در تهران 
بلکه در سراسر کشور خدمات آزمایشگاهی انجام می شود و هر 
روز گسترش بیشتری پیدا می کند. رئیس هیأت مدیره انجمن 
خدمات آزمایشگاهی استان تهران نیز با بیان اینکه صدور پروانه 
و  احراز صلاحیت شرکت های خدمات آزمایشگاهی باید براساس 
کاری شرکت ها باشد بر لزوم  بازنگری در شیوه نامه  سوابق 
تشخیص صلاحیت و صدور پروانه اشتغال بکار شرکت های 
کید کرد. محمدرضا روزبهانی ادامه داد:  خدمات آزمایشگاهی تا
گر ساختمان ها با بهترین مصالح ساختمانی ساخته شوند اما  ا
در فرآیند ساخت آنها از خدمات آزمایشگاهی بهره گرفته نشود، 
به هیچ وجه این ساختمان ها از کیفیت و ایمنی لازم برخوردار 
کنون، جایگاه خدمات  نیستند. البته از پانزده سال گذشته تا
آزمایشگاهی به همت انجمن خدمات آزمایشگاهی افزایش 
کید بر اینکه غفلت از خدمات آزمایشگاهی  داشته است.وی با تا
در فرآیند ساخت ساختمان ها سبب به خطر افتادن جان و 
مال مردم می شود، تصریح کرد: بر اساس مباحث مقررات ملی 
غ از تعداد طبقات و   ساختمان باید تمامی ساختمان ها فار
متراژ آنها مشمول خدمات آزمایشگاهی شوند.در صورت عدم 
ک، اطلاعات دقیق و صحیحی درباره  انجام آزمایش های خا
ک و پایداری سازه در اختیار نخواهیم داشت. این  ویژگی های خا
ممکن است منجر به اشتباهات در طراحی و اجرای سازه شود 
و در نتیجه، استحکام و پایداری سازه کاهش یابد. این مشکل 
می تواند در مواجهه با زلزله، بارهای سنگین یا شرایط آب و هوایی 
ک در ارتقای  ک باشد.وی گفت: آزمایش های خا سخت، خطرنا
ایمنی و کیفیت مسکن نقش بسیار مهمی دارند. این آزمایش ها 
ک ، به مهندسان و طراحان  با ارزیابی و تحلیل خواص و رفتار خا
ساختمان کمک می کنند تا از نظر زمین شناسی و ژئوتکنیکی، 
طرح و ساخت ساختمان را بهینه کنند و از مشکلات احتمالی 

جلوگیری کنند.

ایران  انرژی  قلب  عنوان  به  عسلویه  منطقه   
ظرفیت های بسیاری در زمینه انرژی نفت، گاز، پتروشیمی 
کارشناسان هنوز شناخته شده  گفته  که به  داراست 
نیست و با توجه به ظرفیت های مشترک با کشورهای 
همسایه، هنوز آنچنان که باید و شاید مورد بهره برداری 
قرار نگرفته است، دلایل آن از نظر شما چیست و چه 
اقداماتی می تواند سرعت بهره وری در این منطقه را 

تسریع بخشد؟
پایتخت انرژی کشور یعنی عسلویه بیش ترین پروژه ها 
در این منطقه اجرا می شود و ظرفیت خوبی از منابع گازی 
در این منطقه وجود دارد که می تواند بسیاری از صنایع 
پایین دستی را پویا کند، ضمن اینکه شرایط بسیار خوبی 
برای ایجاد بندر در این منطقه وجود دارد، اما تا حد کافی و 
مطلوب نتوانسته ایم از ظرفیت های موجود در این منطقه 
سودجوییم و از این رو امیدواریم برنامه هفتم توسعه 
اقتصادی فرصتی برای برنامه ریزی های مناسب در این 
منطقه برای پیشرفت حاصل شود. با نگاهی به گذشته و 
شروع فعالیت فازهای توسعه پارس جنوبی در دهه های 70 
و 80، درمی یابیم که بیش از نیمی از انرژی مورد نیاز کشور از 
منطقه عسلویه استخراج می شود و چنانچه این امر اتفاق 
نمی افتاد، دچار خسارات فراوانی می شدیم که خوشبختانه 
با بررسی های به موقع کارشناسانه توانستیم در سال های 
آتی و برنامه ریزی برای 6 فاز دیگر یعنی؛ فارهای 13، 14، 11، و 
21 تا 24 توانستیم به سطحی از تولید در حوزه گاز برسیم که 
خلأهای کمبود گاز جبران شد و در تولید گاز در حال حاضر 
در شرایط مطلوبی قرار داریم و در تولید گاز توانسته ایم عقب 
افتادگی های پیشین را جبران کنیم. اما الان با چالشی مواجه 
شده ایم و آن اینکه؛ میدان دچار اُفتِ فشار شده است و نیاز 
به تکنولوژی فشارافزایی داریم که باید در اندیشه فراهم 
کردن آن باشیم تا بتوانیم آن را فراهم کنیم و با جبران کمبود 
فشار برای بهره برداری از میادین موجود، این مشکل را رفع 
کنیم، اما به دلیل اِعمال تحریم ها علیه ایران در این زمینه 
محدودیت هایی وجود دارد، از این رو شرکت های ایرانی 
فعال در این زمینه در حال تلاش برای دست پیدا کردن 
به این تکنولوژی و سخت افزار مورد نیاز هستند تا با ایجاد 
سکوهای فشارافزایی که در مشابه آن در فاز 11 در حال 
عملیات است، در دیگر فازهای نیز این مشکل انجام شود. 
منطقه عسلویه طی سالیان اخیر تحولی بزرگ را در عرصه 
تولید محصولات پتروشیمی و همچنین گاز و... تجربه کرده 
تا کنون توانسته تا حد مطلوبی در مسیر توسعه و رونق گام 
بردارد و حتی در بخش صادرات محصولات پتروشیمی تنه 
به تنه حوزه نفت حرکت می کند و حتی گاهی در برخی از 
زمان ها در این زمینه پیشی گرفته است و اما بدیهی است 
که همچنان ظرفیت های خالی بسیاری در این حوزه وجود 
دارد، انتقال دانش و تکنولوژی در صنعت پتروشیمی از 
جمله شاخص های مهمی است که مسئولان باید بیش از 
پیش به آن توجه کنند، این امر به ویژه در پروژه های مرزی 

که در ناحیه بندر مانند منطقه عسلویه وجود دارد با توجه 
گی رقابتی در آن نیاز به توجه و حمایت بیشتری  به ویژ

وجود دارد. 

    آیا عقب افتادگی ایران در بهره برداری از میادین نفتی 
، جبران شده یا  مشترک با برخی از کشورها مانند قطر
اقداماتی به منظور جبران این تاخیر صورت گرفته است؟

از  توسعه لایه های نفتی پارس جنوبی نیز یکی دیگر 
دغدغه های موجود در منطقه پارس جنوبی است، در حال 
حاضر قطر حدود 300 تا 400 هزار بشکه نفت از این منطقه 
برداشت می کند و ما در حدود 30 هزار بشکه نفت متوقف 
شده ایم، به این دلیل باید با بررسی های کارشناسانه میزان 
برداشت خود را در این منطقه افزایش دهیم. منطقه عسلویه 
فرصت بسیار خوبی برای توسعه در کشور ایجاد کرده است 
و باعث رشد صنایع پایین دستی و صنعت پتروشیمی شده 
است، اما قطعاً میزان توسعه در این حوزه های به اندازه کافی 
و آن میزان مورد نظر نیست، به خصوص در صنایع پایین 
دستی به اهداف از پیش تعیین شده دست نیافته ایم. 
بنابراین باید در رایزنی ها و پیش بینی های صورت گرفته 
در برنامه توسعه هفتم اقداماتی جدی در این خصوص به 
عمل  اید، لازم به ذکر است دولت های هشتم و نهم پیش از 
این مصوبه ای را اعلام کرد که به موجب آن به مسائلی چون؛ 
آموزش فنی، آموزش عالی، آموزش های فنی حرفه ای در این 
منطقه مورد توجه ویژه قرار گیرد تا در راستای ارتقای این 
موارد، باعث رشد مسائل اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی 
و... در منطقه پارس جنوبی و استان هایی که تحت تاثیر 
مگاپروژه پارس جنوبی هستند، از مزایایی آن به نحو احسنت 
برخوردار شوند. قطعاً این موارد رویکردهایی است که باید 
در برنامه هفتم توسعه اقتصادی نیز به طور جدی به آن 
پرداخته شود، اما به خوبی به این مسائل توجه نشده و 
مجلس باید به خلاءهای موجود در این بخش به آن بپردازد 
تا باعث رشد 4 استان همجوار در این منطقه نیز بشود، و این 
نباید با تغییر مدیران متوقف شود، قطعاً این رویکرد باعث 
استمرار بهینه پروژه های مختلف منطقه پارس جنوبی 
کنون در منطقه با آن  خواهد شد و چالش هایی که هم ا

روبه رو هستیم را کاهش خواهیم داد. 

   به نظر می آید با توجه به تحریم های اِعمال شده 
علیه ایران، سرعت حرکت در مسیر توسعه و پیشرفت 
پروژه های موجود در منطقه پارس جنوبی را کند کرده 
است. این امر با توجه به چالش های پیش روی آتی ایران 
مانند برنده شدن ترامپ در انتخابات آینده آمریکا، چقدر 
می تواند سیر حرکت پیشرفت در منطقه عسلویه و در 
مجموع در بخش انرژی به ویژه نفت و گاز و پتروشیمی 

را کند کند؟
در حال حاضر از تحریم های نفتی اِعمال شده علیه ایران 
که از سوی ترامپ انجام شده بود، گذر کرده ایم و جمهوری 

اسلامی نیز دارای شرایط متفاوت فروش نفت، میعانات 
گازی و سایر محصولات پتروشیمی و... در این زمینه است. 
در حقیقت ایران مانند قبل از محل تحریم های دچار آسیب 
جدی نمی شود و سخت گیری ها در خصوص تحریم ها به 
ویژه تحریم های نفتی مانند قبل انجام نمی شود، بنابراین 
تاثیر چندانی در میزان فروش نفت ایران نخواهد داشت، 
که طی مدت زمان تحریم های اِعمال شده، ایران  چرا
توانسته است راه های میانبری برای فروش پیدا کند و در 
نتیجه تاثیر تحریم ها کاهش یافته است، البته نمی توان 
منکر تاثیر تحریم ها علیه ایران در این زمینه شد، ولی آن 
میزان تاثیری که در سال های ابتدایی تحریم انجام می شد، 
کمتر شده است و شرایط مناسبی برای صادرات نفت حتی 
در بدترین شرایط داراست و دغدغه های کشور در این 
زمینه کاهش یافته است. علاوه بر این در زمینه تولید نیز 
در شرایط مناسبی به سر می بریم. دولت در حرکتی رو به 
جلو در حوزه انرژی به ویژه پتروشیمی حرکت می کند و طی 
دو سال گذشته تحولی بزرگ را در عرصه تولید محصولات 
پتروشیمی و همچنین گاز و... تجربه کرده است تا کنون 
توانسته است تا حد مطلوبی در مسیر توسعه و رونق گام 
بدارد و حتی در بخش صادرات محصولات پتروشیمی تنه 
به تنه حوزه نفت حرکت می کند و حتی گاهی در برخی از 
زمان ها در این زمینه پیشی گرفته است و اما بدیهی است 
که همچنان ظرفیت های خالی بسیاری در این حوزه وجود 
دارد، انتقال دانش و تکنولوژی در صنعت پتروشیمی از 
جمله شاخص های مهمی است که مسئولان باید بیش از 
پیش به آن توجه کنند، این امر به ویژه در پروژه های مرزی 
که در ناحیه بندر مانند منطقه عسلویه وجود دارد با توجه 
گی رقابتی در آن نیاز به توجه و حمایت بیشتری  به ویژ
وجود دارد. این امر را نباید فراموش کرد که این صنعت 
رقابتی در عرصه بین المللی و داخلی نیاز به برنامه ریزی و 
حمایت بیشتر از تولیدکننگان داخلی داشته تا با استفاده از 
فعالان داخلی و تکیه بر توانمندی های داخلی این صنعت 
را به چالش نکشانیم. ضمن اینکه کاهش خام و نیمه خام 
فروشی در شرکت های پتروشیمی طی سالیان اخیر رویکرد 
مثبتی تلقی می شود، هر چند اقدامات مطلوبی در این 
حوزه صورت گرفته است، اما هنوز ظرفیت های بسیاری 
در این زمینه تا کاهش این چالش به منظور ایجاد ارزش 
افزوده بیشتر داریم، از این رو باید حل مسائل محیطی 
سرمایه های موجود را به سمت فرآوری بیشتر با حمایت از 

بخش خصوصی پیش ببریم. 

   برخی از کارشناسان بر این باور هستند که ایران 
حتی در صورت کاهش فشار تحریم ها، ظرفیت افزایش 
تولید و صادرات نفت بیشتری ندارد و در این خصوص با 

چالش هایی مواجه است، آیا چنین امری صحت دارد؟
ایران هنوز دارای میادین بزرگ تولید نفت مانند میدان 
نفتی مشترک فرزاد را در اختیار دارد و با امکانات خود در 
شرایط مناسبی برای تولید قرار دارد و پیش بینی می شود این 
میدان نفتی مشترک با عربستان باعث تحولی بزرگ مشابه 
با آنچه در منطقه پارس جنوبی شد، ایجاد خواهد کرد، البته 
تحقق این امر نیازمند دیپلماسی قوی و برنامه ریزی های 
مناسب در مدل های مختلف و به روز است تا بتوانیم با 
سرمایه گذاری مناسب و به کارگیری یک اپراتور قوی و نه 
متعدد سطح فعالیت خود در این منطقه را نیز ارتقا بخشیم. 
ایران در حال حاضر تعاملات خوبی با کشورهای همسایه 
کراتی انجام  در خصوص میادین مشترک نفتی دارد و مذا
شده است و در این زمینه البته ظرفیت های بسیاری وجود 
در بخش گاز و... وجود دارد که می توان سقف تولید را نیز 

افزایش داد. 

   میدان نفتی آرش و اختلافات موجود در این زمینه 
با دو کشور کویت و عربستان از مواردی است که بارها با 
ادعاهایی از سوی این دو کشور به ویژه کویت همراه بوده 
است. در این زمینه چه اقداماتی صورت گرفته و رایزنی 

و سیاست گذاری های جدید در این خصوص چیست؟
درباره میدان نفتی آرش می توان گفت که پیش از این 
اقدامات بسیار خوبی در این زمینه صورت گرفته است و 
مسلماً با رویکرد فعال می توانیم با کشورهایی که در این 
زمینه منافعی دارند دست یابیم، علاوه بر این در این باره 
می توان هم از طریق مجامع بین المللی و یا در رایزنی با 
کشورهای همسایه می توانیم به نتایج مطلوبی برسیم که 
پیش از این هم در حوزه امیرکبیر در دریای خزر و یا پارس 
جنوبی، کشور در اواخر دهه 80 و... به آن رسیدیم و به 
توسعه های خوبی در برخی از این مناطق دست یافتیم این 
امر در خصوص میدان نفتی آرش هم صدق می کند و باید 
کرات به  به سمتی حرکت کنیم که در سایه دیپلماسی و مذا

منافع خود در این حوزه برسیم. 
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دریچه

ذره بین
راه حل ناترازی بنزین 

مدیرعامل پیشین شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه 
ح نهایی و راهکار این است که دولت  طر
کنون  از تجارت انرژی خارج شود، گفت: ا
دولت هم تولیدکننده، هم فروشنده و 
خ کلا تورم  هم قیمت گذار است، تغییر نر
را اضافه می کند و روی بهره وری مصرف 

اتفاق خاصی نمی افتد. 
ایلنا،  با  گفت وگو  در  کاظمی  عباس 
به  بنزین  تخصیص  ارزیابی  در  درباره 
کد ملی به جای خودرو اظهار داشت: 
این  هدف  گر  ا که  است  این  واقعیت 
برنامه این باشد که بنزین در اختیار همه 
کنون بنزین به  افراد جامعه قرار گیرد، ا
همه تخصیص داده می شود، در حال 
حاضر 26 میلیون خودرو و 14 میلیون 
میلیون   40 سرجمع  که  موتورسیکلت 
وسیله نقلیه را شامل می شود؛ در جاده ها 
که  تردد می کنند و این بدان معناست 
یارانه  و  نقلیه  وسیله  از  مردم  کثریت  ا
بنابراین  می شوند.  برخوردار  سوخت 
تخصیص  و  سهمیه بندی  شیوه  تغییر 
بنزین به کد ملی به جای خودرو به هم 
ریختگی را در جریان توزیع سوخت منجر 
کنون تقریبا  کرد: ا کید  می شود.  وی تا
هر خانواده ایرانی از سوخت یارانه ای 
استفاده می کند و مشکلی نیست، در واقع 
این نوع سهمیه بندی یعنی اختصاص 
بنزین به کد ملی کارشناسی شده نیست 
و هیچ راهکاری برای عادلانه شدن روند 
توزیع سوخت نیست و نتیجه مثبتی را 
پی نخواهد داشت.  مدیرعامل پیشین 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
که  است  این  موضوع  گر  ا گفت:  نفتی 
بنزین  دارد  خودرو  چند  که  کسی  به 
بیشتری تخصیص داده نشود؛ می توان 
موضوع را با تخصیص تنها یک کارت به 
این اشخاص حل کرد نیازی نیست که 
نظام توزیع سوخت را تغییر دهیم با این 
اقدام مشکلی حل نمی شود. در حال 
یک  حداقل  ایرانی  خانوار  هر   ، حاضر
وسیله نقلیه بنزین سوز در اختیار دارد 
و این در حالی است که موتورسیکلت ها 
از خودرو سوخت مصرف  حتی بیشتر 

می کنند و آلایندگی دارند. 
وی خاطرنشان کرد: راه حل این است 
که باید سرمایه گذاری ها به جای پالایشگاه 
و نیروگاه به سمت حمل و نقل و ریل برقی 
سوق داده شود یعنی تا جایی که امکان 
کنیم،  تمرکز  مترو  گسترش  روی  دارد 
مترو در تهران روزانه ۵ میلیون مسافر 
جابجا می کند و این خود به معنای کارکرد 
مثبت این وسیله نقلیه در کاهش مصرف 
کسی  گر  سوخت است و یا اینکه مثلا ا
با قطار به مشهد سفر کند 100 کیلووات 
ساعت انرژی مصرف می کند و این میزان 
مصرف با خودرو سواری به ۹ هزار کیلووات 
ساعت می رسد. بنابراین مسأله این است 
که ریل باید به شکلی تقویت شود که مردم 
به این سمت ترغیب شوند که هم ایمن تر 

بوده و هم مصرف انرژی کمتری دارد. 
کمیت  حا گر  ا داشت:  بیان  کاظمی 
و  درون شهری  ریل  توسعه  سمت  به 
برون شهری نرود مشکلات اضافه خواهد 
شد و سالی 2 میلیون خودرو به خیابان ها 
خودرو  میزان  این  که  می شود  اضافه 
نمی شود،  حل  سهمیه بندی  تغییر  با 
بنابراین فقط باید حمل و نقل ریلی و 

برقی شود که مصرف کنترل شود. 
که  داریم  بنا  هم  گر  ا وی؛  گفته  به 
کنیم  مدار  وارد  را  برقی  خودروهای 
مشکل به شکل دیگری بروز می کند زیرا 
گر 20 درصد خودروها برقی شوند 80 هزار  ا
مگاوات نیروگاه نیاز داریم که این امکان 
در کشور وجود ندارد و حداقل 10 تا 20 
سال آینده شدنی نیست، بنابراین تنها 
راه حل توسعه ریل برقی درون شهری و 
برون شهری است تا این میزان مصرف 
در همین حد حفظ شده و رشد پیدا 
ح تخصیص بنزین  نکند. ضمن اینکه طر
به اشخاص در کیش اجرا شد و به جایی 

نرسید. 
مدیرعامل پیشین شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی درباره موضوع 
خ و یا سه نرخی شدن بنزین نیز  تغییر نر
توضیح داد: مهم ترین پیامد سه نرخی 
اینکه هزینه حمل و نقل  شدن بنزین 
خ سوم را عمدتا کسانی  زیاد می شود، نر
کسی، وانت  که خودرو عمومی یعنی تا
بار و یا خودروی اینترنتی دارند؛ استفاده 
می کنند و این باعث می شود کرایه حمل 
و نقل عمومی افزایش یابد و ممکن است 
به افزایش درآمد دولت هم کمک کند، اما 
تورم هم افزایش خواهد یافت، بنابراین به 
هیچ وجه در این شرایط این اتفاق نباید 

بیفتد چون تورم را بالا می برد. 
ح نهایی و راهکار  کید کرد: طر وی تا
این است که دولت از تجارت انرژی خارج 
کنون دولت هم تولیدکننده، هم  شود ا
به  است،  قیمت گذار  هم  و  فروشنده 
طوری که ما در سایر حامل های انرژی 
مثل حوزه برق و گاز هم همین مشکل 
خ کلا تورم را اضافه  را داریم که تغییر نر
وی بهره وری مصرف اتفاق  می کند و ر

خاصی نمی افتد. 

آرمان ملی -  صدیقه بهزادپور: تحقق اهداف و برنامه های هر دولتی، در مرحله نخست با تعریف نقشه راه در 
هر حوزه ای انجام می شود و پیشبرد برنامه ریزی های هر سازمان و نهادی با هماهنگی و هم افزایی وزارتخانه ها 
عملیاتی می شود. نفت و صنایع وابسته یکی از حوزه هایی به شمار می آیند که با تعریف طرح های پیشران در آن 
به ویژه در صنایع پتروشیمی سهم موثری در توسعه پایدار و رشد اقتصادی با وجود اِعمال تحریم ها داشته اند. 
کارشناسان معتقدند، اجرای مگاپروژه پارس جنوبی کمک بزرگی به رشد و توسعه اقتصادی و همچنین ارزآوری 
برای کشور کرده است، اما در این راستا اِعمال تحریم ها علیه کشور حرکت در مسیر رشد و توسعه اقتصادی 
در حوزه انرژی را کُند کرده و هنوز ظرفیت های خالی بسیاری در بخش های مختلف وجود دارد که نیاز به 
سرمایه گذاری و به کارگرفتن آن در سطح خرد و کلان است که در صورت بهره وری بهینه از آنها قابلیت تولید و 
صادرات و ارزآوری را افزایش می دهد. برخی از کارشناسان معتقدند؛ عدم به کارگیری ظرفیت های موجود باعث 
رکود آن در بخش تولید حتی در مرحله تولید نفت شده است، از این رو غلبه بر موانع تحریم در حوزه تولید و 
فرآوری از پارامترهای مهمی محسوب می شود که با انجام آموزش های فنی، عالی و... به ویژه در منطقه می تواند 
باعث استمرار تولید و حرکت در مسیر رشد در منطقه پارس جنوبی و عسلویه را فراهم آورد و از سوی دیگر با 
به کارگیری نیروهای بومی باعث رشد منطقه و افزایش اشتغال و سطح رضایت در منطقه را نیز موجب شود. به 
منظور دلایل کند شدن ضرباهنگ رشد پروژه ها در برخی از حوزه ها در منطقه پارس جنوبی و بررسی راهکارها 
، عضو کمیسیون انرژی مجلس یازدهم به  و اقدامات ضروری و یا صورت گرفته در این منطقه با علی بختیار

گفت وگو پرداخته ایم که ماحصل آن را می خوانید. 

»آرمان ملی« در گفت وگو با نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی ابهامات موجود در حوزه انرژی را بررسی کرد

کاوی دلایل ضرباهنگ نامنظم قلب  وا
انرژی کشور

دیپلماسی روشی آزموده شده در حل 
اختلافات میادین مشترک نفتی 

 رشد حوزه انرژی 
 در گرو بازبینی
 در برنامه هفتم توسعه 

یم های نفتی اِعمال شده علیه ایران که از سوی ترامپ انجام شده بود،  در حال حاضر از تحر
وش نفت، میعانات گازی و سایر  گذر کرده ایم و جمهوری اسلامی نیز دارای شرایط متفاوت فر
وشیمی و... در این زمینه است. در حقیقت ایران مانند قبل از محل تحریم های  محصولات پتر
یم های نفتی  یم ها به ویژه تحر دچار آسیب جدی نمی شود و سخت گیری ها در خصوص تحر

وش نفت ایران نخواهد داشت مانند قبل انجام نمی شود، بنابراین تاثیر چندانی در میزان فر


